



دليل الطالب الدولي للدراسة في

جامعة حائل

للعام الجامعي 1445هـ



## لماذا جامعة حائل؟

Located in northern Saudi Arabia Hail is a beautiful city characterized by historical character and cultural diversity.

تقع مدينة حائل في شمال السعودية، وهي مدينة جميلة تمتاز بالطابع التاريخي والتنوع الثقافي.



Hail includes many archaeological sites dating back to different eras and registered on the UNESCO World Heritage List, such as (Jubbah, Shuwaimis)

تضم حائل العديد من المواقع الأثرية التي تعود إلى عصور مختلفة ومسجلة ضمن قائمة التراث العالمي باليونسكو مثل (جبة، الشويمس).



Hail is home to a variety of terrain from the high mountain range to the vast desert plains of Nafud.

تعد منطقة حائل موطناً لمجموعة متنوعة من التضاريس، بدءاً من سلسلة الجبال العالية وحتى سهول النفود الصحراوية الشاسعة.



The University of Hail has obtained unconditional institutional accreditation in addition to accreditation for its academic programs.

حصلت جامعة حائل على الاعتماد المؤسسي، بالإضافة إلى الاعتماد لبرامجها الأكاديمية.





## تعريف المنحة الدراسية

هي المقعد الدراسي الذي يحصل عليه الطالب (الذكر أو الأنثى) من غير السعوديين، للدراسة في مؤسسات التعليم العالي في المملكة العربية السعودية

## نظام القبول الإلكتروني (المنح الخارجية)

- 1 سيتم استقبال طلبات الترشح لمقاعد المنح الدراسية (الخارجية) عبر بوابة ادرس بالسعودية.
- 2 تعبئة طلب الترشح لمقعد المنح الدراسية الخارجية عبر بوابة ادرس بالسعودية وفق المواعيد المعلنة من وزارة التعليم.
- 3 تحديد أولوية التخصصات المتاحة بطلب الترشح وفق ما يتم إتاحتها من قبل الجامعة.
- 4 التواصل عبر البوابة أدرس بالسعودية لمعرفة نتائج الترشح.
- 5 استقبال الترشيح عن طريق بوابة ادرس بالسعودية.



## كيف أحصل على المنحة الدراسية؟

يتم ذلك من خلال المؤسسة التعليمية التي ترغب بالدراسة بها، وذلك من خلال تقديم الطلب عبر منصة "أدرس بالسعودية"



### شروط القبول

- 1 أن يبلغ المتقدم (16) عام فأكثر.
- 2 جواز سفر ساري المفعول.
- 3 تقديم تقرير طبي موضحاً فيه خلو المتقدم من الأمراض المعدية.
- 4 تصديق جميع الوثائق من قبل الجهات التي تحددها المؤسسة التعليمية.

### شروط قبول جامعة حائل

- 1 أن يكون المتقدم يقيم خارج المملكة العربية السعودية.
- 2 أن تكون شهادة الثانوية العامة من خارج المملكة العربية السعودية.
- 3 تطبق على طلاب المنح الخارجية شروط القبول المطبقة على الطلبة السعوديين بالجامعة.
- 4 أن لا يكون حصل المتقدم على منح دراسية أخرى في أحد الجامعات المملكة العربية السعودية.
- 5 أن لا يكون مفصلاً من أحد المؤسسات التعليمية في المملكة العربية السعودية.
- 6 يجب أن تكون جميع الوثائق مصدقة من سفارة المملكة العربية السعودية في بلد المتقدم.
- 7 للجامعة أن تشترط اجتياز المتقدم المقابلة الشخصية أو طلب توصيات من المؤسسات أو الهيئات التي تراها الجامعة.



## الكليات العلمية والهندسية

### كلية علوم وهندسة الحاسب الآلي

- أمن المعلومات
- الذكاء الاصطناعي
- علوم البيانات
- علوم الحاسب
- هندسة البرمجيات
- هندسة الحاسب
- هندسة الشبكات والاتصالات

### كلية الهندسة

- الهندسة الصناعية (طلاب)
- الهندسة الكهربائية (طلاب)
- الهندسة الكيميائية (طلاب)
- الهندسة المدنية (طلاب)
- الهندسة المعمارية (طلاب)
- الهندسة الميكانيكية (طلاب)
- هندسة الطاقة المتجددة (طلاب)
- هندسة التصميم الداخلي (طالبات)

### كلية إدارة الأعمال

- الإدارة
- التسويق
- المالية
- المحاسبة
- نظم المعلومات الإدارية

### كلية العلوم

- الرياضيات
- الفيزياء
- الكيمياء
- الأحياء



## الكليات الإنسانية

### كلية الشريعة والقانون

- الشريعة والقانون

### كلية التربية

- رياض الأطفال (طالبات)
- علم النفس
- علوم الرياضة والنشاط البدني

### كلية الآداب والفنون

- إدارة السياحة والفعاليات
- الأثاء وإدارة موارد التراث (طلاب)
- الإعلام
- نظم المعلومات الجغرافية
- الخدمة الاجتماعية
- التاريخ
- الفنون الجميلة
- اللغة الإنجليزية
- اللغة العربية



**International Student Guide to Study in**

**University of Ha'il**

**Academic year 2023**



## لماذا جامعة حائل؟

Located in northern Saudi Arabia Hail is a beautiful city characterized by historical character and cultural diversity.

تقع مدينة حائل في شمال السعودية، وهي مدينة جميلة تمتاز بالطابع التاريخي والتنوع الثقافي.



Hail includes many archaeological sites dating back to different eras and registered on the UNESCO World Heritage List, such as (Jubbah, Shuwaimis)

تضم حائل العديد من المواقع الأثرية التي تعود إلى عصور مختلفة ومسجلة ضمن قائمة التراث العالمي باليونسكو مثل (جبة، الشويمس).



Hail is home to a variety of terrain from the high mountain range to the vast desert plains of Nafud.

تعد منطقة حائل موطناً لمجموعة متنوعة من التضاريس، بدءاً من سلسلة الجبال العالية وحتى سهول النفود الصحراوية الشاسعة.



The University of Hail has obtained unconditional institutional accreditation in addition to accreditation for its academic programs.

حصلت جامعة حائل على الاعتماد المؤسسي، بالإضافة إلى الاعتماد لبرامجها الأكاديمية.







### **scholarship definition**

It is the academic seat that a non-Saudi student (male or female) obtains to study in higher education institutions in the Kingdom of Saudi Arabia.

### **Electronic Admission System (External Scholarships)**

- 1- Applications for scholarships (external) will be accepted through the "Study in Saudi Arabia" portal.
- 2- Fill out the application for a scholarship seat through the "Study in Saudi Arabia" portal according to the dates announced by the Ministry of Education.
- 3- Prioritize the available specializations in the application for candidacy according to what is made available by the university.
- 4- Communicate through the "Study in Saudi Arabia" portal to know the results of the candidacy.
- 5- Receive the candidacy through the "Study in Saudi Arabia" portal.



### **How can I get a scholarship?**

This is done through the educational institution in which you wish to study, by submitting the application through the "Study in Saudi Arabia" platform.



### Admission Requirements

- 1- The applicant must be at least 16 years old.
- 2- A valid passport is required.
- 3- A medical report showing that the applicant is free of contagious diseases is required.
- 4- All documents must be authenticated by the authorities specified by the educational institution .

### Admission Requirements for the University of Hail

- 1- The applicant must be residing outside the Kingdom of Saudi Arabia.
- 2- The applicant's high school diploma must be from outside the Kingdom of Saudi Arabia.
- 3- The admission requirements for international scholarship students are the same as those for Saudi students at the university.
- 4- The applicant must not have received any other scholarships from any of the universities in the Kingdom of Saudi Arabia.
- 5- The applicant must not have been expelled from any educational institution in the Kingdom of Saudi Arabia.
- 6- All documents must be authenticated by the Saudi Arabian embassy in the applicant's country. The university may require the applicant to pass a personal interview or request recommendations from institutions or organizations that the university deems appropriate.



## Scientific and Engineering Colleges

### College of Computer Science and Engineering

- Information security
- Artificial intelligence
- Data science
- Computer science
- Software engineering
- Computer engineering
- Network and communication engineering

### College of Engineering

- Industrial Engineering (Male)
- Electrical Engineering (Male)
- Chemical Engineering (Male)
- Civil Engineering (Male)
- Architectural Engineering (Male)
- Mechanical Engineering (Male)
- Renewable Energy Engineering (Male)
- Interior Design Engineering (Female)

### College of Business Administration

- Administration
- Marketing
- Finance
- Accounting
- Management Information Systems

### College of Science

- Mathematics
- Physics
- Chemistry
- Biology



## Humanities Colleges

### College of Sharia and Law

- Sharia and Law

### College of Education

- Kindergarten (Female)
- Psychology
- Sports science and physical activity

### College of Arts and Humanities

- Tourism and Events Management
- Archaeology and Heritage Resources Management (Male)
- Media
- Geographic Information Systems
- Social Work
- History
- Fine Arts
- English Language
- Arabic Language